
Secretele parcurilor timişorene

Interviu cu Călin Georgescu, expert în dezvoltare durabilă
Călin Georgescu este expert în 

dezvoltare durabilă, reprezentant al 
Programului Naţiunilor Unite pentru 
Mediu (UNEP), secretar general al 
Asociaţiei Române pentru Clubul de la 
Roma şi Preşedinte al Boardului 
Centrului European de Suport pentru 
Clubul de la Roma din Viena. Numele 
lui Călin Georgescu a fost vehiculat şi 
pentru funcţia de premier, atunci când 
s-a pus problema unui prim-ministru 
tehnocrat. La adresa expertului nu a 
ajuns, însă, nici o propunere serioasă 
în acest sens. Călin Georgescu s-a 
aflat zilele trecute în Timişoara, ocazie 
cu care a oferit un interviu pentru 
„Renaşterea Turistului”.

- Cum vi se pare Timişoara ca şi 
oraş? Cum vă simţiţi aici?
- Timişoara, înainte de toate, e parte 
românească autentică şi întotdeauna 
mă simt bine când ajung aici, cel puţin 
din două motive. în primul rând, pentru 
că dârzenia şi demnitatea poporului 
român au plecat de aici, din Timişoara 
şi apoi pentru că legătura cu 
Occidentul, cu civilizaţia, s-a făcut tot 
de aici. Aici a fost o poartă a Vestului şi 
totdeauna mă simt bine pe malul 
Begăi.

- Ce amintiri vă leagă de Timişoara?
- Pe mine personal mă leagă prima conferinţă pe teme economice de la Camera de Comerţ, susţinută 
cu 15 ani în urmă, în care practic era creionată viziunea României. Nu s-a întâmplat mare lucru după 
aceea, dar tot de aici a plecat. Mă leagă amintiri foarte plăcute, sub acest aspect, de Timişoara.

-  Ne găsim intr-un loc (o cafenea din Bastion) în care s-au investit 10 milioane de euro, din care 
cea mai mare parte bani europeni, pentru a realiza un punct turistic important. Este gol la ora 
aceasta. Credep că nu e suficient de atrăgător pentru turiştii care vin în Timişoara, pentru 
timişoreni? Cum vedeţi o astfel de investiţie raportat la ce observaţi la ora actuală aici?
- Ştiţi cum e, la rochia unei mirese, care e albă, daca cumva acolo jos e doar un fir care se duce sau 
ceva pătat, distruge toată rochia. E o chestiune de spirit antreprenorial care este dispărut la nivel 
naţional. România nu are cum să mişte motorul economic decât prin industrie, prin spirit antreprenorial, 
prin clasa mijlocie. Nu e suficient să faci un loc frumos, el trebuie să fie perfect, să aibă tot ca să 
funcţioneze.

Acest an a început cu o iniţiativă foarte interesantă şi foarte bine primită în 
piaţa de turism, şi anume „Programul pentru Seniori”. Luna septembrie va 
readuce în actualitate aceste programe şi pachete destinate celor pe care 
trebuie să îi preţuim şi să îi respectăm mai mult. Este foarte benefic să 
promovezi şi să atingi acest segment, dar trebuie să aveţi grijă ca toate 
produsele şi pachetele să respecte calitatea şi standardul enunţat. Din punct 
de vedere al fondului este extraordinar ca acest program să revigoreze 
segmentul oamenilor pe care îi preţuim aşa de mult, dar din păcate i-am uitat, 
din acest punct de vedere, prea repede. Trebuie să aveţi grijă, ca din dorinţa 
de a oferi preţuri cât mai mici, să nu cădem în capcana de a dezonora 
această categorie socială a oamenilor cu vârste de peste 55 ani. Calitatea 
serviciilor incluse în aceste pachete a fost pentru începutul acţiunilor bună şi 
foarte bună. Dar, este foarte important ca acest nivel să fie menţinut şi 
oamenii să fie tot mai apropiaţi de aceste destinaţii. Scriu cu bucurie faptul că 
spectrul acestor destinaţii pentru seniori se lărgeşte, putem spune acum 
sezon cu sezon, şi ne dorim ca în fiecare primăvară şi toamnă să dezvoltăm 
ât mai multe astfel de locaţii pentru a arăta în condiţii decente şi la un preţ 

adecvat părinţilor şi bunicilor noştri, ceea ce mulţi ani au fost restricţionaţi să 
vadă. De asemenea, vă rog, să fiţi foarte circumspecţi şi să analizaţi foarte 
bine ce vi se oferă şi să nu scăpaţi din vedere nici un detaliu referitor la 
transport, transfer, cazare, masă şi serviciile auxiliare oferite de către 
organizatori la destinaţie, acestea incluzând diverse excursii, intrări la 
muzee, obiective turistice din zonă, etc. O importanţă deosebită trebuie să 
daţi asigurării medicale. Pe lângă cârdul de sănătate este foarte bine ca pe 
perioada sejurului să vă faceţi o asigurare medicală de călătorie la una dintre 
companiile cu o cât mai largă acoperire în Europa, pentru a nu avea 
probleme în cazul în care veţi fi nevoit să o folosiţi. Vă rog să călătoriţi cât mai 
mult, pentru că meritaţi!

în speranţa unei înţelegeri mai bune, vă rugăm SCRIEŢI-NE!
Radu Tîrpe

Renaşterea tur istului
„Se poate face turism, dar numai cu oameni

competenţi"

Scuarul Zürich 
a fost reamenajat recent

Terenul pe care se află acum parcul a fost în 
secolul al XlX-lea parte a unei moşii mai mari 
aflate, pe atunci, la marginea oraşului Timişoara. 
Acest teren se întindea din locul unde se află 
acum gara până la Piaţa Badea Cârţan. La 
mijlocul secolului XIX, a mai rămas actualul 
spaţiu verde împreună cu terenul pe care se află 
hotelul învecinat. Pe acest spaţiu, familia 
fabricanţilor de spirt şi băuturi alcoolice Kimmel 
au plantat arbori (arborii bătrâni de astăzi) şi au 
construit o reşedinţă în stil clasicizant.Familia 
Kimmel a rămas proprietara acestui teren până 
după încheierea celui de-AI Doilea Război 
Mondial, zona respectivă devenind un adevărat 
parc cu arbori valoroşi din punct de vedere 

dendrologic şi apreciat de toţi locuitorii zonei. Parcul a fost reamenajat recent, 
iar modernizarea s-a făcut pe baza unui proiect selectat în urma unui concurs 
de idei la care au participat studenţii de la Facultatea de Horticultură. 
„Tinereţea” este reprezentată de o gamă variată de arbuşti cu flori, formată din 
specii şi soiuri noi, iar clasicul este reprezentat de mobilierul din parc, modelul 
băncilor amintind de vremea bunicii. (C.B.)

-  Potrivit proiectului european care s-a realizat aici, spapul are o destinaţie culturală. Undeva 
aici funcţionează un “centru de pregătire pentru tineret”, care nu este altceva decât un paravan 
pentru o discotecă. Vi se pare suficient de cultural?
- Zero. După 21 de ani, după plecarea motorului demnităţii de aici, România a construit cinci şcoli, un 
muzeu, nici un teatru, nici o operă. Deci trebuie să ne gândim bine ce vrem de la viaţă. în general, eu 
sunt conştient că de la manele la Bach sau Beethoven este greu de trecut, dar cu manele nu ajungi 
departe în lumea asta. Vedeţi, civilizaţia de la Haret încoace se face prin cultură generală. România a 
plecat pe un drum de prăbuşire o dată cu desfiinţarea liceelor de cultură generală. Prin anul 1978, 
atunci s-a prăbuşit totul, s-a dus în picaj. România va ajunge bine doar atunci când măcar facultăţile 
din ţară vor ajunge la nivelul liceelor din cărămidă roşie ale lui Haret.

- Cum vedeţi dumneavoastră la ora actuală starea turismului din România?
- Este o situaţie care reflectă întreaga ţară. Adică un potenţial uriaş care este transformat prin corupţie 
generalizată într-o mlaştină a deznădejdii. Aşa văd eu turismul.

-  Credep în ideea de a face turism din orice? Turism cultural, turism de afaceri, turism medical?
- Să luăm exemplu de la vecini. Uitaţi-vă la ei. Ei nu au nimic. în schimb, noi, dacă dăm drumul la toţi 
caii din România, ar invada întreaga Ungarie. Numai de aici cât turism am face. Ştiţi că la fiecare trei 
minute în lumea aceasta este o cursă de cai? Vă imaginaţi ce înseamnă să faci din România o astfel 
de ţară, care are nu doar capacitatea să crească, ci modul în care o poate face este istoric, foarte bine 
structurat. Să faci din România o ţară unde se desfăşoară măcar 10-15 competiţii pe an. Şi mai mult de 
atât, după calculele pe care le-am făcut eu, dai de lucru la 10 la sută din populaţia care este în zona 
rurală. Am făcut astfel de calcule pentru că această chestiune face parte dintr-un program economic al 
ţării. 45 la sută din populaţia României este în zona rurală, 35 la sută lucrează în agricultură şi abia duc 
un 8 la Sută la PIB, adică nimic. Dacă faci industria calului performantă, ai dat de lucru la 10 la sută din 
ei. Eu, dacă aş fi conducătorul acestei ţări pentru o zi şi aş afla că sunt şomeri, aş intra în pământ de 
ruşine. Noi ar trebui să importăm oameni dincolo de cei pe care îi avem, minţi formidabile. Pentru că 
atât este de lucru şi să ai un şomer este ruşine, dar mai să ai un milion, câţi sunt la ora actuală în 
România. Aceasta este deja o dramă. Turismul nu există în această ţară. El există doar prin interesul 
grupurilor mafiote. Ăsta este turismul, asta este tot.

Ca şi în alte domenii, şi în turism lipsa personalului calificat este o problemă. Cum s-ar putea 
mişca lucrurile, dacă asta ar mişca în vreun fel lucrurile?

Turismul este parte dintr-un sistem, aşa cum putem vorbi de sistemul bancar sau de industrie. Deci


